
Zápis z jednání Řídicího výboru CPK

Datum konání 1. 11. 2024, 09:00-11:30

Místo konání online

Účastníci Členové ŘV: J. Kaňka, T. Kubíček, M. Lhoták, T. Řehák, M. Svoboda,
M. Wolna
Omluveni: T. Foltýn (zástup K. Košťálová)
Tajemnice: B. Stoklasová
Hosté: M. Krčál, J. Pavlík, P. Žabička

I. Uvítání, úvod, schválení programu (M. Lhoták)
M. Lhoták uvítal účastníky jednání a seznámil je s programem. Program jednání byl schválen.

II. Kontrola plnění úkolů z posledního jednání ŘV 5.6.2024 (B. Stoklasová)
B. Stoklasová provedla kontrolu plnění úkolů z posledního jednání ŘV:

Příprava prezentace CPK pro jednání ÚKR 27. 6. 2024
Prezentace podobná prezentaci na jednání ŘV s doplněním služby ZÍSKEJ a reálné ukázky propojení
účtů z různých knihoven.
Odpovídají: I. Zadražilová, M. Krčál, J. Pavlík
Termín: 27. 6. 2024
Stav: splněno
Prezentace byla na ÚKR přednesena, měla výborný ohlas a názorně představila řadu důležitých funkcí
portálu, o kterých někteří členové ÚKR nevěděli.

Projektový záměr a realita, co se podařilo a co ne, jak zviditelnit CPK
Projednání na osobním jednání ET a příprava výstupu pro ŘV
Odpovídá: Bohdana Stoklasová
Termín: 31. 7. 2024
Stav: splněno
viz Zápis z 19. jednání ET obsahující vyhodnocení plnění Projektového záměru CPK
B. Stoklasová upozornila účastníky jednání, že výsledky průzkumu jsou zajímavé a doporučila
přečtení zápisu s ohledem na to, že v rámci informace o činnosti ET budou závěry představeny pouze
ve velmi zkrácené podobě.

MVS – příprava a realizace workshopu pro ředitele knihoven
Online workshop zaměřený na informování ředitelů
Odpovídá: Karolína Košťálová
Termín: říjen 2024
Stav: splněno částečně, posun termínu
K. Košťálová informovala, že do konce listopadu bude hotov koncept workshopu, který bude
představen na Radě CPK, kde bude také dohodnuto datum workshopu. Předpokládaný termín je
začátek února.
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https://drive.google.com/file/d/1oyozG1bE7pzGH3ytYZRW3kFESljTIV_u/view?usp=sharing


III. CPK: stav, problémy, výhled (M. Krčál)
PREZENTACE
M. Krčál se ve své prezentaci věnoval těmto okruhům:
● Katalog MZK jako řez na portálu: od 8/2024 je katalog v ostrém provozu, minimalistická

homepage, od uživatelů nejsou připomínky, připomínkují knihovníci
● Copywritting
● Propagace (orientace na střední školy, kampaň SKIP, propagace na velkých akcích)
● Zapojování knihoven (100 knihoven, stagnace)
● Katalog NK ČR jako další řez CPK – nyní hlavní priorita, probíhá příprava smlouvy o

spolupráci mezi NK a MZK.

Diskuse:

Katalogy jednotlivých knihoven jako řezy CPK a jak prezentovat jejich vazbu na CPK
J. Kaňka: V katalogu MZK není na první pohled vidět, že jde o řez CPK, řezy jsou výbornou příležitostí
pro propagaci CPK. Absence propojení je překvapivá zejména u instituce, která portál spravuje.
M. Krčál: V MZK proběhla k tomuto tématu diskuse s výsledkem, že uživatel chce dostat informaci a
je mu jedno, odkud ji dostává. Pokud v katalogu MZK není nic nalezeno, uživateli je doporučeno
vyhledávání na CPK, čímž se o něm dozví. Většinou se ale něco najde, takže se o něm uživatel
nedozví.
B. Stoklasová: Bylo by vhodné nasměrovat uživatele na CPK nejen v případě, že nic nenalezne, ale i
ho přímo informovat o možnosti, že CPK mu může nabídnout více výsledků. Informovala o jednání
ET, kde se v souvislosti s propagací portálu jednalo o tom, že navigace na CPK by neměla zastínit
brand knihovny, ale měla by být zřetelná: Nenašli jste? Jděte na Knihovny.cz. Chcete další informace?
Jděte na Knihovny.cz.
T. Řehák: Je třeba zvážit, zda by řezy neměly mít stejnou doménu a přidání do hledání tlačítka „ve
všech knihovnách“ i převedení dotazu přímo na CPK
K. Košťálová: NK ČR má Knihovny.cz v patičce katalogu NK. Nový katalog bude pro uživatele velkou
změnou, budou mít zdroje NK sjednocené pod jedním rozhraní na jednom místě, je třeba jít
postupně a výraznější vazbu na Knihovny.cz přidat později.
M. Lhoták: NK bude mít díky řezu plnohodnotný discovery systém jako vstup k do katalogu/Alephu,
což bude pro uživatele významná a velmi pozitivní změna. Vhodné však by bylo i zapojení
komerčních EIZ NK a případně i dalších volných zdrojů.
M. Krčál: Nyní jsou prioritou řezy – v současné době NK, dále KNAV. Nezapomíná se ale na uživatele,
plánuje se další uživatelské testování a copywriting, protože uživatelé odborné terminologii
nerozumí. Řezy mají velký potenciál, je třeba zvážit, kde všude a jak je využít.
M. Lhoták: Menším knihovnám by mohlo postačovat využití filtrování své knihovny, což je již nyní
možné a knihovnám bychom to měli předvést a navrhnout, že by to mohly používat jako vstup do
svého katalogu.
Zapojování knihoven
M. Krčál informoval o tom, že zapojování dalších knihoven stagnuje. Povědomí o portálu je stále
malé, bylo by vhodné dát portálu prostor na konferenci Knihovny současnosti 2025. Informoval o
problémech se zapojováním některých menších knihoven (kvalita dat, absence technických
pracovníků atd.) i o možnosti vytvoření filtrů pro malé knihovny.
J. Kaňka navrhl, že je třeba se zaměřit na vytipování dalších cílových skupin pro zapojení portálu.
Zároveň upozornil na finanční problémy spojené se zapojováním menších knihoven a potřebu hledat
zdroje ve VISK 3. Informoval o možnosti vytvořit vzorový projekt pro malé knihovny, ale upozornil na
nutnost spolupráce s dodavateli a z ní plynoucí rozdíly obsahové i finanční.
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https://bit.ly/rv-2024-11-01
https://vufind.mzk.cz/


B. Stoklasová podpořila potřebu vytipování dalších cílových knihoven pro plnohodnotné zapojení do
portálu a otestování možnosti využití portálu v malých knihovnách prostřednictvím filtrů, které může
být mnohde vhodnější variantou.
Přítomní členové ŘV jednomyslně podpořili potřebu poskytnutí významného prostoru pro informaci
o portálu Knihovny.cz na konferenci Knihovny současnosti.

IV. ZÍSKEJ: stav, problémy a výhled (J. Pavlík)
PREZENTACE
J. Pavlík se ve své prezentaci věnoval těmto okruhům:
● Stav MVS a EDD
● Update k API pro AKS
● Update k novému tlačítku To chci a Plamknihám
● Výhled a návaznosti CPK a CARDS
● CARDS/PNG a CPK – technické aspekty

o API ERMS pro nastavení discovery CPK
o ZÍSKEJ integrované v CPK i PNG CARDS
o ZÍSKEJ, INTOSH – MS, sdílení fondu
o CELUS, Pythia – podpora pro akvizici
o RefereNTKa – podpora pro rešerše s využitím CPK a PNG CARDS

Diskuse:

INTOSH a možnost jeho rozšíření mimo CzechElib
M. Svoboda: INTOSH bude primárně využit v rámci CzechElibu, jeho další rozšíření je třeba ověřit.
Vhodné by bylo memorandum mezi CzechElib a SDRUK.
Seznam knihoven na MK ČR
Proběhla krátká diskuse o seznamu knihoven na MK ČR, jehož kvalita a využitelnost jsou diskutabilní.
T. Řehák informoval o možnosti zkvalitnění seznamu knihoven na MK ČR v souvislosti s personálními
změnami na MK ČR.
Přítomní členové ŘV jednomyslně podpořili potřebu zkvalitnění seznamu knihoven na MK ČR.

V. Expertní tým: zpráva o složení a činnosti (B. Stoklasová)
PREZENTACE
B. Stoklasová se dostala na řadu se zprávou o složení a činnosti ET v době, kdy časový limit vymezený
pro jednání již vypršel, proto se soustředila na témata, kde bylo nutné hlasování nebo vyjádření ŘV a
doporučila účastníkům jednání přečtení prezentace a zápisů z jednání ET.
Zápis z 20. jednání ET obsahující doporučení pro ŘV
Zápis z 19. jednání ET obsahující vyhodnocení plnění Projektového záměru CPK
B. Stoklasová informovala o složení ET i o možnosti jeho rozšíření o dalšího člena – H. Landovou,
která se zúčastnila posledního jednání ET jako host a byla by s ohledem na své odborné zkušenosti i
na působení v oblasti VŠ knihoven velkým přínosem.
Přítomní členové ŘV formou hlasování jednomyslně schválili členství H. Landové v Expertním týmu
CPK a vyjádřili radost z tohoto posílení.
S ohledem na časovou tíseň doporučila B. Stoklasová projednání strategicky důležitých témat
otevřených na některém z dalších jednání ŘV.
M. Lhoták navrhl společné jednání ŘV a ET ke strategickým otázkám dalšího směřování CPK (zejména
strategie zapojování dalších knihoven, míra individualizace řezů a prezentace CPK, vyhodnocení
plnění cílů uvedených v Projektové záměru z roku 2012, doručování fyzických dokumentů domů a do
boxů a EDD z vlastního fondu).
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https://drive.google.com/file/d/1sB-xfF4TpkEsuP8ZQr3zkxOwGWL7n2Kl/view?usp=sharing
https://docs.google.com/presentation/d/1XKWhqmvUNMYe6shl1AVSLn47ej-kiWuq/edit?usp=sharing&ouid=117412373872132924624&rtpof=true&sd=true
https://drive.google.com/file/d/1qPBW0Z-XH5n_FkQ1fTIB3xDOCaqov-wI/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1oyozG1bE7pzGH3ytYZRW3kFESljTIV_u/view?usp=sharing


Přítomní členové ŘV se společným online jednáním ŘV a ET souhlasili. B. Stoklasová rozešle
hlasování o termínu. Jednání proběhne v únoru 2025.

VI. Program jednání Rady CPK (M. Lhoták)
M. Lhoták představil členům ŘV návrh programu jednání Rady CPK, které proběhne 25.11.2025
v Brně. Členové ŘV s programem souhlasili, navrhli jen několik drobných změn, po jejichž
zapracování bude program zaslán Radě CPK společně se zápisem z jednání ŘV.
M. Krčál zkontroluje aktuálnost členů Rady CPK na webu MZK. Podle aktuálního seznamu vytvoří B.
Stoklasová prezenční listinu pro jednání Rady a M. Lhoták zajistí aktualizaci maillistu Rady.

VII. Různé
J. Kaňka navrhl vytvoření filtrů pro města a kraje. Filtry by pomohly významně zvýšit využití portálu.
M. Lhoták a M.Krčál myšlenku podpořili. M.Krčál ale upozornil na časovou náročnost a omezené
kapacity týmu MZK.

VIII. Závěry, usnesení a doporučení

Usnesení
Přítomní členové ŘV formou hlasování jednomyslně schválili členství H. Landové v Expertním týmu
CPK.

Doporučení

Přítomní členové ŘV jednomyslně podpořili potřebu poskytnutí významného prostoru pro informaci
o portálu Knihovny.cz na konferenci Knihovny současnosti 2025.

Přítomní členové ŘV jednomyslně podpořili potřebu zkvalitnění seznamu knihoven na MK ČR.

Přítomní členové ŘV souhlasili se společným online jednáním ŘV a ET.

IX. Úkoly

MVS – příprava a realizace workshopu pro ředitele knihoven
Online workshop zaměřený na informování ředitelů
Odpovídá: K. Košťálová
Termín: koncept listopad 2024, workshop únor 2025

Hlasování o termínu společného online jednání ŘV a ET CPK
Odpovídá: B. Stoklasová
Termín: Doodle listopad 2024, jednání únor 2025

Aktualizace složení Rady CPK v různých dokumentech a seznamech
Odpovídá: M. Krčál, M. Lhoták, B. Stoklasová
Termín: listopad 2024 – před jednáním Rady CPK

4


